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C socis, en defensa de llurs 

i 
drets i aficionats a le lite
ratura. 

Als nostres consocís 
Amics i companys: Abans de deixar els 

càrrecs que tant ens honraren amb la vos
tra confiança i com a despedida de nostra 
tasca, devem donar vos les nostres expli
cacions. Aquest serà el darrer número 
de! BUTLLETÍ per mitjà del qual estàvem 
en agradable contacte amb vosaltres. No 
ens escorrem de les lluites que poden 
apropar-se, perquè per a la defensa dels 
interessos del Sindicat est irem sempre a 
l'aguait. Hi tenim esmerçades les nostres 
energies; hi tenim posades les nostres 
confiances de redempció. Devem molt a 
la nostra Federació i no és just aban
donar -ho tot. 

Si els que ens relieven en nostres tas
ques compleixen son deure, com creiem, 
o més ben dit, com esperem, trobaran en 
nosaltres uns entusiastes col·laboradors 
de la seva obra i uns admiradors de ses 
energies; del contrari , trobaran en nosal
tres uns soldats sempre disposats a les 
lluites de reivindicació. Som aimants de 
la Justícia i equitat . 

Si aquest BUTLLETÍ, per qualsevulga 

causa deixés de publicar-se, som uns 
quants entusiastes de les bones relacions 
amb tots els companys de la comarca 
que publicaríem, amb la ajuda i col labo-
ració de tots, aquests mitjans de relacions 
que tant estretament mantenen noitre 

contacte; no seria un butlletí oficial del 
nostre Sindicat, però sí unes planes de 
lletra on exposaríem nostres sentiments 
i les ànsies nostres. 

En deixar els càrrecs de components 
de la Junta Directiva, per la dimissió 
presentada que motivà el nomenament 
de Junta nova, com és natural cessem 
també en el de redactors del BUTLLETÍ. 

Als nous, als entrants els desitgem tota 
classe de sort i que l'obra resulti i m m i 
llorable. 

Devem explicar-vos també, encara que 
ben clar ho especificàvem en el manifest-
convocatòria del 17 de Juny propassat, 
que la nostra dimissió, que fou acordada 
en plena Junta , fou per no trobar l ' am
bient degut a la nostra obra; una fredor 
que no ens la expliquem encara, i a la 
qual s'ens han negat tota classe d 'expl i 
cacions. N'osaltres treballàrem sempre 
amb conciència, portats dels millors a n 
hels en be de la entitat que ens hon rà 
rem amb sa representació. Ho férem 
malament? No havem tingut manera de 
saber-ho. Hi havia neglicència o males 
interpretacions al nostre deure? T a m p o c 
s'ens han donat explicacions de res. No
saltres presentàrem la dimissió en cond i 
ció d'ésser discutides les nostres actua
cions. S'ens han negat aquestes condi
cions, cosa que les defenses de tots els 
actes de la vida, i més si es consideren 
perjudicials alsaltres, els tribunals de jus-
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tícia les concedeixen fins als convides i 
confessos d'un crim o d 'una malifeta 

A nosaltres ni aqueixes. Per això ens 
creiem haver t ingut adversaris dintre 
l'organització i per això preferim el te
rreny del marge de la Junta , per a poder-
nos defensar de totes las nostres actua
cions. I més ens ta creure aquesta tessi, 
el veure que sols es volgué anar al no 
menament de nova junta, deixant tota 
classe de discussió, fins a l'extrem de pro
cedir algun individu dels elegits amb el 
poc escriipol d'aportar a la votació repre
sentacions que no devia ni podiíi Ha 
llegit mai el senyor Lluís Comas, de San t 
Celoni , l'article 70 dels Estatuts? El con
junt per ell representat és format per 13-
socis? Es que fii havien ganes de guanyar 
unes votacions, fós com fós? 

En unes votacions hagudes, i per cert 
en el mateix local, uns companys asso 
c ia tsde Cardedeu conferiren sa represen
tació a un de nosaltres i com no ho feren 
en nom de CONJUNT, fou anul· lada la re 

presentació. Diran alguns: Per què no 
anul·laren ara aquesta representació? No
saltres els contestarem que per delicade
sa. No; perquè essent adversaris a les nos
tres ànsies de discussions, abans de p r o 
cedir a la votació, no volguérem demos
trar egoismes. No, no; allà ells. En t in 
guérem prou en oir les manifestacions de 
molts quan el soci senyor Amadeu Siijà 
digué si era just que celebréssim reunió 
estant rodejats d'espies (feia referència a 
uns descarats que indegudament espiaven 
per obertures i escletxes del local, uns ex-
socis que formen part de l 'orquestra que 
actua a la societat La Alhambra, en litigi 
a m b el Sindicat i la Federació. 

Foren alguns que aprovaren l'escanda
losa actitut d'aquells incorrectes senyors 
que promogueren el seu conato d 'escàn
dol (per això devien haver vingut) , ha 
vent dit els primers, que allí era establi
ment públic menys el saló on actuaven 

i que, per lo tant, eren lliures d'estar-s'hi 
T a m b é )a prudència ens aconsellà c.iliar 
i c a l à r e m , maiyrat no i ésser públi.^ues 
cap de l(:s dependències d'aquella aasa, 
perquè és societat i no caiè púbiíc i cedit 
f,'alanament a la demanda del senyor que 
presidia i que també és soci d'aquella en
titat, i per afegidura fou insultat a casa 
seva 

Nosaltres sabíem que hi havien ànsies 
de nomenar nova Junta sense discutir 
procediments, que hi havien ganes, per 
part d'alguns, d'ésser ells els components 
d 'una nova junta, malgrat haver tet elis 
mateixos, ara de poc, manifestacions d'in
capacitat i haver reconegut dita incapa
citat l'Assemblea on foren fetes aitals ma
nifestacions. Es que hi hagueren ànsies 
de demostrar el progrés efectuat en ses 
intel-Iigències durant un parell de mesos 
a aquesta pari? Si és així, i no resulta una 
contrarietat en llurs apreciacions, nosal
tres ens congratulem de la millora. Que 
per molts anys. 

Donem les més expressives gràcies als 
que ens atorgaren ses genuïnes represen
tacions per llur confiança envers nosal
tres. Ho t indrem en consideració per si 
en l 'esdevenir s'ens presenta franca lluita 
o exigències dels interessos col·lectius ens 
porten a la palestra. Ara, creiérem no fer 
ús d'elles per totes les causes exposades; 
per no ésser confoses a m b les que tant 
poc honraran als que es valgueren d'al
tres i després, perquè estàvem assaben
tats d 'una pila de coses i conxorxes que 
ens corsecarien d'esser-ne còmplices, com 
són unes reunions amb elements estranys 
al Sindicat, o més ben dit, en rebel·lia 
declarada amb el Sindicat i reconeguda 
espiri tualment per la Federació de Sin
dicats de Catalunya. Sabem que en dites 
reunions es prengueren acords i disposi
cions, les quals ens faran estar a l'aguait 
pel be de nostra benvolguda entitat. 

Ara, amics tots, sabeu qui som nosal-
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tres; demà sabreu qui són ells; perquè els 
homes es coneixen per ses obres, com 
pel fruit es coneix l'arbre Si ho fan be, 
amb ells i de cor; si ho fan al contrari, 
vetllarem; que les nostres energies no 
s'acaben; al contrari, be els va un com
pàs d'espera per a refer-se i emprendre 
de nou la caminada cap a la realització de 
les hermoses i santes aspiracions de re
dempció humana. 

Junt amb la present dimissió dels nos
tres càrrecs de director i redactor respec
tivament del BUTLLETÍ, la nostra més 
fraternal salutació. 

El Director 

J. TAPIAS CANAL 
EI R'^aactor 

FRANCISCO JANERBOIX 

Explicacions satísíacíòries 

Degut a les circumstancies de V Assem
blea General del 23 del prop passat Oc
tubre, en la qual '•no es volgué de cap de 
les maneres discutir^ els procediments 
emprats per la Junta Directiva dimissio
nària, després de constar en «í Ordre del 
diaT> de cada una de les Assemblees úl
times i sols fent unes petites manifesta
cions de desconfiança envers el senyor 
tresorer, per decòrum i en defensa de la 
dignitat de tots els components de la 
Junta dimissionària, perquè se sàpiga 
una vegada més que totes les nostres ac
tuacions són honrades; que no s'ha fet 
res absolutament sens la deguda auto
rització de la Junta Directiva en pes i de 
les Assemblees generals, quan a elles 
afectava, publiquem unes Actes, còpia 
de les mateixes que consten en son co
rresponent Llibre, perquè quedi ben de -
mostrada la raó en les disposicions pre

ses i quedi de manifest l'esperit de demà • 
cràcia en tots els nostres actes. 

Aquí van les proves i qui vulga sos -
tenir acusacions que no dubti. Estem 
disposats a mantenir en tota integritat el 
què havem fet i més havent-ho fet a la 
llum del dia, com correspon a tota con-
ciència honrada Afegim, de pas, que 
també estem disposats a que no es mal
meti fobra de les nostres energies, puix 
sabem de bona tinta que no ens faltarà 
l'apoi sempre que es tracti de defensar 
els nostres interessos col·lectius. Si es 
tracta alguna vegada de satisfer egois
mes o conveniències particulars, farem 
tot el què bonament ens aconsellin les 
circumstàncies; tenim criteri i bona vo 
luntat i uns Estatuts, els quals havem 
respectat com llei sagrada, per ésser 
obra de tota una col lectivitat que ens 
honorà fent-nos responsables de la seva 
guarda. 

Aquí van les proves: 

L'assuniiiíe "Casino de Granoliers" 
i orQuesira ia Moderna 

Acta n.° 6 
7 de Setembre de 1922 

El senyor president manifesta haver 
rebut, la nit del 5 al 6 del present, un co
municat de l'orquestra «Unió Artística» 
d'aquesla ciutat, manifestant que havien 
estat contractats pel senyor Enric Mar-
garit en representació d'uns suscriptors 
per a un ball al tCasino de Granollers», 
per al dia 6 a la nit i que havien estat dcs-
conlractais sense motiu justificat, com 
provarien a tothora, demanant el conse
güent apoi del Sindicat i responent mo
ral i materialment de la certesa de lo ex
posat. Passà la Presidència, com a mida 
preventiva i sots la responsabilitat de la 
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dita orquestra Unió Artística, un volant 
als representants d'orquestres, quintets, 
pianistes, c t c , socis, prevenint-los que 
no acceptessin contractes amb el Casino 
de Granollers fins a segon avís. 

I amonestà, verbalment primer i per 
escrit després, al representant de l'or
questra «La Moderna> perquè no havia 
d'acceptar cap compromís amb l'expre
ssat Casino, fins aclarit i ultimat l'a-
ssumpte. 

Explicà a continuació tot el què es que
dà entre ell, el senyor Domènech, i el se 
nyor Margarit.qui, amb la delicadesa que 
cl caracteritza, no sols afirmà que havia 
contractat l'orquestra «Unió Artística» i 
l'havia descontractada després, per ha
ver-li retirat lo recaudat en subscripció 
els seus companys, sinó que reconeixia 
tenir el deure d'abonar cl preu de la con
tracta. Es aprovada l'honradesa del se
nyor Enric Margarit. 

Esplicà i mostrà el senyor president la 
correspondència entaulada entre ell i el 
senyor Carles Domènech, representant 
de dita orquestra La Moderna, i de la ma
nera que amb desatenció envers la presi
dència s'havia declarat en rebel·lia, a pe
sar de les amonestacions. Així es reco
negué. 

Fou aprovada l'actuació de la presi
dència en tot lo manifestat, felicitant-lo i 
atorgant-li un vot de gràcies unànim, per 
ses acertadíssimes actuacions. 

Proposa la presidència siga imposada 
una multa a l'orquestra La Moderna per 
lo expressat, per haver faltat als comu
nicats que foren presentats a son repre
sentant Carles Domènech (dies 5 i 7); 
per sa falta d'obediència després de tan
tes amonestacions; per haver comprovat 
la justesa de la denúncia presentada per 
l'orquestra «Unió Artística» per boca del 
mateix interessat senyor Margarit; com 
també haver comprovat personalment la 
falta d'atenció i disciplina a la presidèn -

eia acceptant una contracta que tenia or
dres de no acceptar-la. 

El senyor Ruera proposa que, entcrat 
del comunicat rebut del senyor Domè
nech, sia cridat per a veure les manifes
tacions que puga aportar. S'hi adherei
xen els senyors Vilaró i Salvadó El se
nyor Janer s'adhereix a la proposició 
del senyor president, per haver sigut con
vocats a la reunió d'avui els senyors Do
mènech i Camprubí, vicepresident i vo
cal respectivament, no havent compares-
cut per a anar a tocar al Casino, i pro
testa enèrgicament de la proposició del 
senyor Ruera, pel respecte que li inspira 
el senyor president, per les faltes greus 
d'atenció i respecte social dels senyors 
professors de l'orquestra La Moderna 
envers la presidència i Sindicat, i per 
ésser-ne perjudicat amb les manifesta
cions fetes, verbal i per escrit, pel men
cionat representant Carles Domènech. 

El senyor president insisteix en son 
prec, apoiant se en els articles 27 i 28 
del Reglament, dient que després de re
conegudes les faltes comeses, deuen 
aplicar-se les corresponents multes. Els 
senyors Ruera, 'Vilaró i Salvadó insis
teixen, quedant aprovat per majoria citar 
als senyors Domènech i Camprubí per al 
dia 15 del que cursa, a les nou del ves
pre, per a escoltar les manifestacions 
que pugan aportar en defensa de sa in
disciplina i rebel·lia en el cas expressat. 

Proposa el senyor president enviar un 
comunicat al senyor Enric Margarit, COUT 
victe d'haver contractat l'orquestra «Unió 
Artística», que siga nsvament contracta
da, a lo més breu possible, per a fer un 
ball on quedi restablerta la respectabili
tat de dita orquestra. En cas de no accep
tar aquesta proposta, que el senyor Mar
garit aboni la quantitat de cent dèu pe
ssetes, o siga el preu mínim de la con
tracta renünciada. Es aprovat per unani
mitat, acordant-se enviar un duplicat de 
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l'acord al senyor Margarit, per a invi
tar-lo al seu compliment 

Donen fè de la present acta: Josep 
M ^ Rucra — Francisco Salvadó — Fran-
cisco Vilaró — Francisco Jancr Boix 

Acta n.° 7 
15 de Setembre de 1922 

À Ics nou del vespre, cl secretari, amb 
autorització dels assistents a l'actc, obra 
la sessió per a donar lectura d'un comu
nicat del senyor Tapias (absent) presen
tant dit senyor la dimissió, amb caràcter 
irrevocable, del càrrec de president per 
l'acord aprovat en sessió de Junta del dia 
7 dels corrents, de conformitat amb la 
proposició del senyor Ruera. proposició 
contradictòria amb el vot de confiança 
pres per dita Junta a la presidència, per 
l'assumpte del «Casino de Granollers». 

Es rebutjada dita dimissió, explicant 
els senyors Ruera, Vilaró i Salvadó, que 
no era en son ànim molestar al senyor 
president, ni coniradir l'unànim vot de 
confiança atorgat, i sí sols ampliar més 
i amb més coneixement de l'assumpte, la 
causa en discussió. Per cinc vots contra 
un, del secretari, que després explica, 
s'acorda no acceptar dita dimissió, ad-
herinS-se al mateix el secretari, donades 
les explicacions. 

Passa a ocupar !a presidència el se
nyor Francisco Salvadó. 

Demana la presidència als senyors de 
mandats Carles Domènech i Isidre Cam
prubí que exposin les declaracions que 
puguin aportar en defensa de sa indisci
plina 

Contesta el senyor Domènech: Que re
fusa el comunicat de la presidència, en 
el qual li diu que no accepti contracta 
amb el Casino de Granollers interina
ment fins a nou avís, perquè ja el tenia 
concertat per al dia 6, en rebre dit co
municat. 

Contesta la presidència, que no deu 
parlar-sc del dia 6, per considerar qüc 
l'orquestra La Moderna complí son deu
re en no acceptar la contracta. 

Pregunta la presidència al senyor Do
mènech perquè acceptà contracta amb el 
Casino tenint ordre duplicada del presi
dent, senyor Tapias, que no havia d'ac-
ceptarne fins a segon avís. 

Contesta l'interpel·lat que accaptà, 
perquè el dia abans te proves d'haver es
tat enganyat; que no vingué a discutir ho 
perquè tingué d'anar a tocar al Casino 
de Granollers a l'hora de la reunió con
vocada per la presidència. Mostra un do
cument, firmat pels senyors Enric Mar-
garit, Joaquim Mora, Francisco Janer i 
d'altres, que diu: «que fou contractada 
l'orquestra «Unió Artística» i que després 
fou descontractada (no alega la causa), 
accedint el representant de l'orquestra a 
la nul litat del contracte, ço és, donant-se 
per ben retirat dit contracte per ambdues 
parts. 

Pregunta la presidència si aporta cap 
mes declaració. 

Contesta el senyor Domènech que no; 
que ja havia manifestat tot el què devia 
manifestar. Se l'invita que, amb el se
nyor Camprubí, podien retirar-se per a 
poder passar a del liberació, i complei
xen dits senyors l'invitació. 

Es passa a deliiberació. 

Manifesta el senyor president que les 
declaracions i documents aportats pels 
senyors demandats, no justifiquen de cap 
de les maneres la falla al manament de 
la presidència de no acceptar contracta 
amb el Casino fins a segon avís. 

Reconeguda per unanimitat la falta 
greu de provocació, indisciplina i re
bel lia a la presidència per part de l'or
questra «La Moderna», acceptant una 
contracta amb cl Casino de Granollers; 
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no fent cas dels avisos prèviament re
buts de que no s'efectués, per haver hi 
un conflicte pendent entre el Sindicat i el 
Casino, fent-ne en canvi, d'un document 
o comunicat d'uns senyors aiiens al Sin
dicat i sa Junta directiva. Atenent-se a lo 
prescrit en els articles 21. 22, 27, 61 i 81 
dels Estatuts, S'ACORDÀ PER UNA
NIMITAT aplicar a dita orquestra La Mo
derna, l'esmena o multa de cení seixanta 
cine pzssetes, que haurà de fer efectiva 
durant el plac que determina l'article 61 
dels Estatuts. 

Es ratifiquen els senyors Ruera, Vilaró 
i Salvadó en la moció proposada en la 
Junta celebrada anteriorment, deixant 
comprovat, amb el fallo emes, que no els 
guiaven mires individuals de cap classe. 

Donen fe de la present acta: Francis-
co Salvadó — Francisco Janer Boix—Jo
sep M.° Ruera — Francisco Vilaró. 

Acfa n.° 8 
19 de Setembre de 1922 

Oberta la sessió, se suplica al senyor 
Tapias que retiri la dimissió presentada, 
qui així ho feu després de les unànims 
manifestacions dels individus congre
gats, les quals consten en l'acta anterior. 

Ocupa la presidència el senyorTapias 
Es presenta el soci senyor Sender, 

amb un escrit del senyor Carles Domè
nech, representant de l'orquestra La Mo
derna, en el qual dit senyor presenta la 
baixa de soci individual del Sindicat, des 
del dia d'avui (19 de Setembre de 1922). 

S'acorda contestar: 
Extendre rebut del comunicat del se

nyor Domènech, el qual serà arxivat, i 
contestar que lamentem la decisió presa 
per l'orquestra La Moderna, segons ma
nifesta el senyor Domènech en son es
crit, perquè primer havia de pagar l'es
mena o multa aplicada i altres pagaments 

devengats, dels quals estan en dèficit, i 
podrien després apellar-se per escrit a 
la lunía general, la qual hauria resolt, 
com indica l'article 63 dels vigents Esta
tuts. Com no ho fan així tal com els auto
ritzen els nostres Estatuts, prenem nota 
de llur baixa en el Sindicat, tai com indi
ca cl senyor Domènech declarant son 
procediment d'oberta rebel·lia i reser
vant-se la Junta directiva discutir-ho en 
la primera Junta general. 

La presidència manifesta que el se
nyor Margarit, en contestació a l'ofici 
que fa referència l'acta núm 6, ha fet 
efectiva la quantitat úz cent dèu pessetes, 
import de la contracta rcnunciada amb 
l'orquestra &Unió Artística», quedant 
amistosament arreglat l'assumpte entre 
e! Sindicat i cl Casino de Granollers. Di
ta quantitat seràentregada, baix rebut de 
son representant, a l'orquestra «Unió 
Artística». 

S'acorda enviar un avís al Casino, do
nant per terminada la qüestió promogu
da per uns individus, la qual afectava al 
Casino i al Sindicat, notificant-li al ma
teix temps la declaració en rebel·lia de 
l'orquestra La Moderna al Sindicat, invi
tant al Casino a que no realitzi contrac
tes amb dita orquestra en tant aquesta no 
hagi complert sos deures socials. 

Donen fè de la present acta: J. Ta
pias Canal — Francisco Janer Boix — 
Francisco Salvadó — Francisco Vilaró. 

• • • • 

Acta n.° 9 
26 de Setembre de 1922 
Junta General extraordinària 

Relació de l'actuació de la Directiva en 
el conflicte Casino de Granollers i Sin
dicat. Discussió del procedir de forqucs-
tra La Moderna 

Explica la presidència tot lo actuat per 
la Junta en el mencionat conflicte; la so
lució favorable alnostrc Sindicat, essent 
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condemnats uns individuus que havien 
contractat l'orquestra «Unió Artística» 
per un ball i que després descontracta-
ren, a que contractessin de nou a dita 
orquestra per tal de qüe quedes resta 
blcrta l'honorabilitat de la mateixa, o, en 
cas de no acceptar aquesta proposició, 
que fessin efectives les cent dèu pesse
tes, import de la contracta. 

Diu que el senyor Enric Marg-arit, con
tractant de l'expressada orquestra, havia 
fet efectives les cenídèü pessetes, import 
de la contracta, desmentint amb son pro
cediment les versions propaladesdeqüe 
dita orquestra no havia estat contracta
da i sols cmparaulada primer, i després 
fer constar els mateixos propaladors de 
que la referida orquestra havia estat pri
merament contractada i descontractada 
després amb el beneplàcit del seu res
pectiu representant. El cas d'acceptar se 
el fallo condemnatori de la Junta, fent 
efectiu el pagament, demostra la inexac
titud de tot lo propalat i !a raó néta per 
part de la Junta del Sindicat. 

Explica i detalla la presidència, amb to
ta la documentació cursada, l'actitud de 
l'orquestra La Moderna, durant cl con
flicte; la falta greu d'atenció a la presi
dència que motivà, després de sa discu-
S6ió en Junta, la multa a dita orquestra. 
Afegeix que dita orquestra no va satisfer 
la rnulta imposada, protestant-ne d'aital 
procedir antirreglamentari, perquè el seu 
deure era pagar la multa i altres deures 
contrets amb el Sindicat, i després apel-
lar se de lo imposat en una Junta gene
ral prèviament demanada, on noblcment 
es discutís el procedir d'ambdues parts, 
i no donar-se de baixa del Sindicat estan 
en descovert. 

Pregunta la presidència si s'aproven 
les gestions fetes per la Directiva, que
dant aprovades amb la protesta dels se
nyors Aureli Font, Joan Font, Frederic 
Riera i Salvador Porta. 

Es fan diferentcs preguntes pels se
nyors Font (A. i J ), Riera i Porta, les 
quals són contestades per la presidència 
i individus de Junta, que no aporten res 
sòlit en defensa dels procediments de 
l'orquestra La Moderna. 

Presenten un document, firmat per uns 
senyors, aliens al Sindicat, i que per 
compte propi fan unes manifestacions 
gratui'tes, dient que l'orquestra Unió Ar
tística fou contractada i descontractada 
després amb el beneplàcit del seu repre
sentant Amadeu Sitià remarcant el se
nyor Salvadó l'invalidesa del document, 
com queda demostrat amb cl fet d'haver 
pagat dita contracta i per haver-hi entre 
els firmanís els mateixos que sostenien 
davant del president que no havien con
tractat i sí sols emparaulat, posant-se en 
aquest cas, dits senyors en ridícula con
tradicció. 

Diu el senyor president que, essent 
aprovades les gestions de la Directiva, 
creu que deu aprovar-se i decretar-se 
l'expulsió del Sindicat de l'orquestra La 
Moderna i pregunta a l'Assemblea si es 
vol o no concedir un plac determinat per 
a fer efectius llurs deures els senyors 
components de dita orquestra i quedar 
així restablerta sa honorabilitat 

Es fan vàries respostes, que no con
creten el cas, pel què repeteix la presi
dència la pregunta si s'ha de procedir a 
l'expulsió de l'orquestra La Moderna per 
incompliment de sos deures com són: la 
multa imposada i demés pagaments de-
vengats, dels quals estan en dèficit, o si 
se'ls concedeix un plac determinat per a 
tal compliment. 

Es aprovada, amb quatre vots en con
tra, la proposició del senyor Aureli Font 
de que els sien concedits quinze dics per 
al compliment del pagament. 

Queda, per tant, aprovat, en conclu
sió, que si passats els quinze dies suc-
cesius a comptar des de la notificació. 
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l'orquestra La Moderna no ha pagat l'cs-
mcna o multa de 165 pessetes, més els 
deutes contrets pels senyors components 
de dita orquestra, seran e x p u l s a t s 
aquests del Sindicat Musical de Grano
llers i sa Comarca. 

Donen fe de la present acta: El presi
dent, J. Tapias Canal. — El secretari, 
Francisco Janer Boix. 

Acfa n.° 10 
13 d'Octubre de 1922 

Es procedeix a discussió i es prenen 
els següents acords: 

Expulsió del Sindicat dels onze indivi
dus que componen l'orquestra La Mo
derna d'aquesta ciutat, en compliment de 
l'acord pres en lunta general del 26 de 
setembre prop passat, com són: Carles 
Domènech, Joaquim Castelló, Jaume Mo
ra, Joan Sender, Josep Pujol, Pau Blan-
chart, Alfons Marsol, Isidre Camprubí, 
Marcial Àragay, Manuel Fabregat i Josep 
Riera. 

S'acorda passar avís ais socis per lo 
de la expulsió manifestada 

S'acorda també passar avís a les so
cietats i entitats contractadores de mú
sics, advertint que la societat que tingui 
una contracta en acció, el Sindicat res 
observarà fins a terminada dita con
tracta. 

S'acorda també nomenar, per a cobrir 
les vacants en la Junta directiva de vice-
president i vocal respectivament, hagu
des degut a l'expulsió dels senyors Do
mènech i Camprubí, als socis senyors 
Pere Coll i Ramon Camps, els quals su-
pliran dites vacants en atenció a l'article 
14 del Reglament. 

1, per últim, s'acorda fer unes fulles di
rigides a la opinió pública perquè aques
ta jutgi el procedir del Sindicat en l'a-

ssumpte que motiva l'expulsió abans ma
nifestada. 

Donen fè de la present acta: J Ta
pias Canal — Francisco Janer — Fran
cisco Salvadó — Josep M,̂  Ruera 

Acta n.° 12 
26d'Oclubre de 1922 

S'acorda invitar als senyors Aureli i 
Joan Font a que es pcrsonin el dia se
güent a la secretaria i exposin per quines 
causes han deixat de complimentar els 
comunicats enviats que fan relació dels 
músics socis expulsats del Sindicat 

Seran escoltats en Junta directiva. 
Donen fè de la present acta: J. Ta

pias Canal — Josep M ° Ruera — Ramon 
Camps — Francisco laner — Pere Coll 
— Francisco Salvadó — Francisco Vi
laró. 

Acta n.° 13 
27 d'Octubre de 1922 

Es llegeix el duplicat de l'ofici enviat 
als senyors Aureli i Joan Font. 

Es presenta el senyor Joan Font, ma
nifestant que al seu germà Aureli li és 
impossible assistir a l'invitació de la Jun
ta per tenir assaig, però que s'até a les 
manifestacions que ell farà, venint auto
ritzat per a fer-ho. 

Li pregunta la presidència si reberen, 
ell i el seu germà Aureli, les fulles comu
nicat, contestant que sí. 

Pregunta la presidència per quin motiu 
alternaren, ell el dissabte i el senyor Au
reli el diumenge, amb músics expulsats 
del Sindicat, havent rebut els avisos com 
acaba de confirmar. 

Contesta que, no estant conformes 
amb el procedir del Sindicat en l'assump-
tcde l'orquestra La Moderna, i que ente-
rats de l'art 55 dels Estatuts, s'aten a 
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les conseqüències, deixant a la Junta que 
obri de la manera que cregui procedent. 
(Art. 55: Renúncia de tots c's drets del 
Sindicat.) 

Diu el senyor Font que no te altre ob -
jecció que fer i es retira de l'estatge so
cial, afirtnant també la mateixa actitud 
del seu germà Aureli. 

Donen fe de la present acta: J. Ta-
pias Canal — Francisco Jancr — Fran-
cisco Salvadó — Francisco Vilaró — Pe
re Coll — Josep M." Ruera 

Acta n.° 14 

3 de Novembre de 1922 

Es renova la discussió de l'assumptc 
dels senyors Aureli i Joan Font, acor-
dant-sc passar-los un ofici d'expulsió 
(art 90 del Reglament) i atenent-se al 26 
del mateix. 

Donen fe de la present acta els senyors 
Tapias, Salvadó, Vilaró, Ruera, Coll i 
Camps 

Acta n.° 15 
Novembre de 1922 

Junta general extraordinària 

La presidència notifica l'expulsió dels 
senyors Aureli i Joan Font, tal com s'a
cordà en reunió de lunta, per haver fet 
cas omís de les amonestacions. Es reco
mana als associats que no alternin mu
sicalment amb cap dels socis expulsats. 
El senyor Vilaró manifesta que, si bé és 
veritat que no té documents acreditatius, 
verbalment té un compromís contret a 
La Unió Lliberal, havent de tocar junts 
amb el senyor Aureli Font, i demana si 
pot cumplir-lo. Es discutit, i per unani 
mitaí s'acorda que el compleixi, i com dit 
compromís caduca el darrer del present 

mes, s'abstingui de contrauren fins nou 
avís de la presidència. 

Donen fè de la present acta: El presi
dent, J. Tapias Canal; el secretari, Fran
cisco Janer Boix. 

Acta n.° 17 

15 de Desembre de 1922 
El senyor president dona compte dels 

oficis enviats al Mundial Cine i societat 
La Unió Lliberal, quina resposta no ha 
sigut rebuda; sols verbalment, en nom de 
dites empreses, el senyor Carles Dom,è-
ncch digué que esperaven la resolució 
dels expulsats i Sindicat. 

Explica el senyor president còm havia 
estat emprès pel senyor Domènech en 
solicitut d'un arreglo per a reingressar al 
Sindicat els socis expulsats, components 
de l'orquestra La Moderna, i desitjant la 
presidència un renaixement de bona har
monia entre tots els músics de la comar
ca, li digué que per al reingrés tenien 
d'abonar l'esmena o multa i demés paga
ments en dèficit i posar-se al corrent de 
les mensualitats, si la Junta no hi objec
tava res més. 

El senyor Domènech solicità un plac 
per a comunicar-ho als seus companys, 
fins el dia 18del que cursa. 

Fou aprovada la gestió del senyor pre
sident, donant-li un vot de confiança per 
a l'arreglo, basat sempre amb el què ha
via exposat. 

Explica també la presidència que els 
senyors Font (Joan i Aureli) no han con
testat als comunicats, i com que el se
nyor Domènech digué que s'adherien al 
què fessin els músics de La Moderna, 
que per solidaritat amb ells es declara
ren en rebel·lia contra del Sindicat, se
gons manifestacions del mateix senyor 
Carles Domènech, s'acordà que per a re-
ingrcsar els dits senyors Font germans. 
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íindran d'abonar 15 pessetes cada un 
d'ells de bonificació, més tots els paga
ments devcngats fins a la data. 

Donen fè de la present acta cl senyors 
Tapias, Salvadó, Janer, Coll, Vilaró i 
Camps. 

• • • • 

Acta n.° 18 
19 de Desembre de 1922 

Són llegits els comunicats creuats en
tre cl senyor president i el senyor Carles 
Domènech en representació de l'orques
tra La Moderna. Aprovades les gestions 
del senyor president, qui presenta les 
cent seixanta cinc (165) pessetes de l'es
mena o multa imposada per la Directiva 
i aprovada per la General, als músics ex
pulsats de dita orquestra, s'acorda llur 
reingrés, anunciant-los que aquest és 
amb la condició de fer efectius els demés 
pagaments al passar l'andador a cobrar 
el pròxim mes de gener. 

Les 165 pessetes són entregades al se
nyor Vilaró (tresorer), passant a la 
Caixa d'Estalvis. 

El senyor president manifesta que el 
senyor Carles Domènech respon del pa
gament de la multa imposada als se
nyors Pont (Aureli i Joan), els quals la 
faran efectiva en un o dos dies. En tal 
cas s'autoritza al secretari per a formu
lar l'ofici de reingrés de dits senyors. 

Acta n.° 19 
22 de Desembre de 1922 

El senyor president dona compte de 
que els germans Font han fet efectives 
les multes de quinze pessetes cada un 
d'ells per al reingrés en el Sindicat, quan
titat que passa al tresorer senyor Vilaró, 
per a ingressar a la Caixa d'Estalvis. 

S'acorda passar-los l'ofici de reingrés. 

El asuDlo de l a C a t a W Ï los 
ei-SQcios senores Salvadó, Mapl, 
Baíaller (H. v E.) Bruúués ¥ olros 

Acta n." 50 
27 de novicmbre de 1923 

El sefíor Salvadó, aiegando el nombre 
de la orquesta «La Catalana», presenta 
una escritura que dice ser el convenio 
entre sus componentes, para ser recono-
cidos y visados por el Sindicato. 

Se solicita en duplicado para firmario 
y sellarlo. 

Dan te de la presente acta los sefïores 
Tapias, Janer, Coll y Camps. 

Acta n.° 52 
31 de enero de 1924 

El senor Salvadó hace unas declara-
ciones de por qué dejó de firmar el acta 
número 50, pues a su entender habia de 
constar en la misma, cuando menos, un 
extracto del documento que en nombre 
de la orquesta «La Catalana, que dice 
ostentaba, presento. 

Contesta el Secretario, que no lo hizo 
por entender que, en caso de quedar ar-
chivado en secretaria, no había necesidad 
de extractos de documentos, pudiéndose 
comprobar el original. 

Se da lectura de una comunicación re-
cibida del «Sindicato Musical de Catala
na» (Barcelona), pidiendo la expu'sión 
del socio senor Isidro Camprubí por to
car éste con músicos no federados en 
Barcelona. 

Se acuerda mandar un oficio a dicho 
sefíor Camprubí, para que conteste sobre 
el caso. 

Se da cuenta de una denuncia subs
crita por el socio Juan Massó contra el 
senor Francisco Salvadó, por haber éste 
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colaborado, el dia 17 del presente mes, 
con músicos de Taradell no asociados ni 
federades. El presidente dice que el caso 
es como el del senor Camprubí poco 
mas o menos. 

El senor Salvadó protesta de las ma-
nifestaciones de la presidència por tener 
noticia esta de la contreta que iba a cele-
brarse, sin omitir su opinión en contra, 
pues él ignoraba si la orquesta «Luisos» 
de Taradell era o no asociada. 

El secretario interviene preguntando 
al senor Salvadó si había consuhado a la 
presidència el caso, contestando el senor 
Salvadó que ai i r a buscar un bloque de 
contra tasdió conocimiento a la presidèn
cia de que eran para ir a Taradell con la 
orquesta «Luisos» de aquella localidad. 

La presidència contesta que no le fué 
consuhado, sinó que tan soiamente com-
pareció e! senor Salvadó a las nueve y 
media de la noche del dia 16 del mismo 
mes para la compra de contratas para ir 
a Taradell . 

El senor Ramon Camps interviene 
para que se proceda a un arreglo, o sea 
que constc por el mismo sefíor Salvadó 
que li! falta existe, però que podia igno
rar si eran o no socios los de Taradel l . 
El senor Salvadó afirma lo antes m a n i -
festado, considerando no haber f-lta en 
ello. 

El senor Coll interviene diciendo que 
la oblit>ación del socio era cerciorarse de 
si son o no fcderados los que ha de cola-
borar, exigiendo el carnet de identiíica-
ción en caso de duda. 

El secretario afirma que la falta existe, 
por no haber consuhado el senor Salvadó 
el caso antes de coritraer compromiso. 

Sohcita la p'esidencia sea aplazada la 
discusión para la pròxima reunión para 
recurrir , quedando acordado. 

El senor Salvadó solicita a la Junta si 
se le extenderà copia del documento por 
éi presenlado en 27 de noviembre. El se

cretario se excusa por el exceso de t raba-
jo, a lo que contesta Salvadó que , pre-
veyéndolo, lo traía ya copiado, .solicitan-
do lo firmasen y sellasen con el sello ofi
cial, promet iendo él, en pago, firmar el 
acta número 5(1 que dejó de firmar como 
protesta. No se le concedió. 

Dan fe de la presente acta los sefíores 
Tapias, Janer, Coll, Vilaró y Camps. 

Acta n.° 5 3 

28 de Marzo de 1924 

El seíïor presidente dice que ha con-
vocado a dicha Jun ta extraordinària, en 
viriud de un oficio recibido y firmado 
por tres individuos de Junta , los sefíores 
Eusebio del Pozo, Ramon C a m p s y Fran-
cisco Salvadó. 

Manifiesia también la presidència no 
haber convocado Junta antes por la peti-
ción del secretario sefíor Janer, quien so-
licitó retardar loda clase de reunión por 
tener de ausentarse para una tournée g i 
rada a Mallorca. 

El senor Salvadó protesta por no ha-
berse ceiebrado antes. Le contesta el pre
sidente qne ya había dado sus explica-
ciones. 

El seíïor presidente manifiesta que en 
el oficio citado se pide que sean convo-
cados a la reunión los profesores de la 
orquesta «La Catalana» a la mayor bre-
vedad posible, cosa que no lo ha hecho 
por no tener auiorización de la Junta 
Directiva. Como en el citado oficio hace 
mención de unas graves incidencias ocu-
rridas en ei seno de la orquesta «La C a 
talana», el profesor seflor Tapias y demàs 
individuos de la misma, pregunta a los 
firmantes qué incidencias son esas, con
testando el seíïor Salvadó que deben ser 
los profesores los que tienen de explicar-
las. 

A preguntas del secretario, manifiesta 
el senor del Pozo q u e ignora las causas 
que motivan la demanda de reunión. 
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El senor del Pozo presenta unos docu-
mentos que le hace entrega el senor Sal
vadó, de los cuales se le acusa recibo, 

Pregunta la presidència si se debe i n 
vitar a los aludidos profesores a la r e u -
nión solicitada, empezando por el senor 
del Pozo, quien da su conformidad. Pre-
guntado el secretario y al empezar éste a 
hacer uso de la palabra, es constante-
mente in ter rumpido por e! senor Salva
dó. Solicita el secretario a la presidència 
que se le deje hablar, pues està haciendo 
uso de la palabra y no consiguiéndolo 
por las interrupciones del Salvadó, se le-
vanta furioso proiestando de la abusiva 
actuación del Salvadó, imposibililàndole 
de hablar, a lo que la presidència, debi-
do al expresado incidente, levanta la se-
sión. 

Dan fe de la presente acta los senores 
Tapias , Jané, Coll, Vilaró y del Pozo. 

Acta n,° 5 3 

31 dC M a r z o de 1924 

Se da lectura del acta n ú m . 51 (última 
ordinària). Es aprobada por todos los 
asistentes, a excepción del senor Salva
dó, que protesta. 

Explica el Sr. Salvadó su protesta, que 
es por las raanifestaciones de la presi
dència, al decir esta que el caso Salvadó 
fuera igual, poco mas o menos, que el del 
Sr. Camprubí , y porque soliciíó una 
copia de un documento por él presen-
tado. 

Se discute de nuevo el asunto Sa l -
vadó-Tarade l l , excusando éste su íalta 
con los mismos razonamientos expresa-
dos en el acta 52, invirt iendo frases en 
sus razonamientos, que molestan al se-
flor Prcsidente. 

Pregunta el Sr. Salvadó si creen los 
reunidos que éi pudo faltar con contraer 
el compromiso de referència. 

Contesta el Sr . Eusebio del Pozo que 

intencionadamente no; que pudo haber 
faitado por haber eíectuado dicho con-
trato sin pedir autorización para ello. 

Pregunta el Secretario si existe o n o 
culpabil idad, afirmàndolo en general, a 
excepción del interesado Sr. Salvadó, 

El senor Presidente, dàadose por alu-
dido por palabras molestas por parte del 
Sr. Salvadó, pide a los reunidos que en 
votación se decida si se concede un voto 
de censura contra el Sr. Salvadó. 

Se vota, resultando tres votos si y tres 
votos en blanco, tomando parte en la 
votación todos los reunidos, a excepción 
del Presidente, que por delicadeza se 
abstuvo de votar. 

Queda aprobado el voto de censura. 

Dan fe de la presente acta los Sres. Ta
pias, Janer, Coll, Vilaró y del Pozo. 

Acta n.** 5 4 

10 d e A b r ü de 1924 

Con asistencia del delegado de la C o 
mandància Militar de ests, don José Díez 
iVlariío, se da lectura de las actas 52 y 53 
(extraordinària y ordinària respectiva-
mente), se aprueba con la protesta de! 
Sr. Salvadó, por ei voto de censura con
tra él emitido, pues dice no recordar las 
palabras que pudieran ofender a la p re 
sidència y sí recuerda palabras que le 
molestaron muchís imo a él por parte del 
Sr. Secretario. 

Esie, manifiesta ser ciertas ])s pala
bras oíensivas a la presidència y que mo
tivaren el voto de censura emitido por 
los asistentes, y que si él dijo algunas 
palabras que pudieran ofender al Sr. Sa l 
vadó, serían hijas de la discusión y del 
insulto a él inferido, y que el caso fué 
después de levantada la sesión por la 
presidència, però que, con todo, pedía 
diesen por retiradas dichas palabras, que 
él, por su parte, daba por retiradas las 
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que creyó ofensivas para él el sefíor 
Salvadó 

El sefíor Presidente explica que, sabe
dor el Sr . Tenienie Coronel c o m a n -
dante militar de esta plaza, de la índole 
de las discusiones que deben tratarse, y 
con e! laudable propósito de un arreglo 
satisfactorio para los que deben resultar 
litigantes en esta sesión, ha dispuesto que 
los Sres. T a p i a s y Salvadó, ambos en re-
presentación de sus bandos en litigio, 
cada uno exponga sus razones a la Junta 
directiva ante la presencia del senor dele-
gado, y éste, oídas las dos partes, razone 
lo que haya iugar y resuelva en conse-
cuencia. 

Suplica el senor delegado que para el 
caso se separen los dos aludidos senores, 
quienes seran llamados uno a uno para 
el interrogatorio en cuestión 

Pasa a ocupar la presidència, por u n à 
n ime disposición, el Sr. Secretario, 

Interrogado el senor Salvadó, dice que 
que no viene deiegado por su orquesta. 
A preguntas del senor deiegado, contesta 
que no està auiorizado ni capacitado 
para el caso y que su orquesta tiene 
notnbrado un represenlante para ello. 

El senor Deiegado pregunta a la Junta 
si esta encuenira algun inconveniente 
en que se escuche al representante a lu-
dido por el senor Salvadó, accediendo 
esta a ello, 

A interrogaciones de la Junta , el sefíor 
Tapias dice haber presentado una m e 
mòria al Sr. Secretario de lodo lo refe-
rente al caso, en 28 de marzo del co-
rriente ano. El Secretario da lectura de 
dicho documento y el Sr . Tapias lee 
otros que acoropana y hace enirega, el 
uno es de 10 de abril de 1924, el otro es 
un requerimiento copia de uno otorgado 
por el Notario don Felipe Font , y otro, 
una carta copia de otra cursada, según 
afirmación, de don Antonio Gunillera a 
don Francisco Banchs, de 2 de abril del 

presenta aíïo. A continuación dice el 
Sr. Tapias haber obrado en consecuen-
cia con lo expresado en el art. 20, pàrrafo 
2.° de los Estatutos y por lo dispuesto en 
el acta n ú m . 50 del 27 de noviembre de 
1923, asunto 1 1 * y publicado en el BOLE
TÍN de este Sindicato, número 4. Pre
senta, ademàs, documentes para acredi
tar donde convenga haber obrado obl i -
gado a ello, s inapartarse de la razón 

El Secretario contesta no constar en 
ninguna dependència de Secretaria de 
nuncia contra el Sri Tapias por i n c u m -
plimiento de dicho senor en sus fun
ciones 

Es interrogado el Sr. iVIariano Sata-
Uer, representante aludido por el senor 
Salvadó. Pide que se muestre un docu
mento presentado por Francisco Sal
vadó, en representación de la orquesta 
La Catalana, y le contesta el Secretario 
que recibió del senor Salvadó un docu
mento al que no se dió ninguna impor
tància, que por no ser presentado por 
triplicado, como todo contrato, para ser 
visado y regisirado, y sin la formula «por 
orden del representante», no le dió im
portància alguna; dicho documento lo 
dejó como los demàs papeles que no sir-
ven, encima de la mesa. 

Leyó el senor Batallé otro, que dijo ser 
una copia fiel del pr imero, a lo que se le 
contesto que así pudiera ser. 

Dice ei setlor Batailé no estar prepara-
do suíicientemenie y, a petición de la 
mesa, se ofrece presentar sus razones por 
escrito para su estudio en la pròxima 
Junta . Hace verbalmente unos c-.rgos al 
sefíor Tapias por incumplimiento y otras 
faltas, citando entre otras fechas, las de 
26 julio, 6, 8 y 15 agosto; íiestas mayores 
de La Roca y Granollers; 13 sepiiembre; 
de cuando Juan Coll pidió aumento en 
sus haberes, a lo que el senor secretario 
contesta dirigiéndosc a la Asamblea, que 
de todo lo manifestado por el seiïor Bata-
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lié, no consta en secretaria la màs insig-
nificante denuncia contra el senor T a 
pies, ni por los hechos detalJados, ni por 
incumpl imiento en sus deberes profesio-
nales. 

Se propuso para un arreglo amistoso, 
interrogar al senor Tapias si quiere con 
t inuar con eilos de Director, però no de 
representante, constando las palabras del 
senor Bataller que él respondía no había 

' de suceder n ingún incidente, reinando 
entre todos la màs buena arnronía, y que
dar de representante el senor Melchor 
Mayol. 

Interrogado el s tnor Tapias, contesta 
que no puede ser, después de los hechos 
ocurridos; quizàs sí a no haber circuiado 
unas cartas difamatorias contra él e in-
dividuos de la Junta , cartas que los po 
seedores se las dejaron leer, però por la 
gravedad de eilas no quisieron entregàr-
selas. Estàs cartas eran firmadas por Mel
chor Mayol y Francisco Salvadó, res-
ptctivamtiüie. Ademàs, por las causas 
que coosí;t;T en !i aocumentación por éi 

• presentada. 

Pide el senor Bataller que se prcgunte 
al senor Tapias si é! y los cua tro prole 
sores que alude, son o no de la orquesta 
«La Catalana». Contesta el senor Tapias 
que a quien ha de contestar, en su co 
rrespondiente sitio io efectuaria. 

Se .icuerda celebrar Junta extraordi
nària el sàbado, dia 12 de los corrientes, 
para estudiar la documentación ofrecida 
por el sefíor Batallé y obrar en conse-
cuencia. 

Se lee lo referente al asunto Salvadó 
Lluisos de Taradell en las actas anterio-
res y en consecuencia a ia falta, porpar te 
del senor Salvadó, a los Estaíuio.o, por 
todos reconocída, a excepción suya. Se 
acuerda aplicar al senor F'rancisco S a l 
vadó lo previsto en el articulo 55 de los 
mismos, aceptando la renuncia de todos 
sus derechos al incumpl imentar dicho 

articulo 56, por lo que se acuerda por 
unanimidad notificarle la baja en el Sin-
dicato. 

Dan fe de la presente acta, los senores 
Tapias , Janer, Coll, Camps y del Pozo, 

Acta n.° 5 5 

12 de abril de 1924 

En presencia del delegado militar don 
José Diez Mart ín, se da lectura del acta 
anterior y se aprueba por unanimidad . 

S s pasa a la continuación de las discu-
siones que moíivaron las sesiones pasada 
y presente. Pasa a ocupar la presidència 
el Stífíor Janer , por unàn ime disposición. 

El seíior Mariano Bataller Iceunos do-
cumentos que acompana y que seran ar-
chivados en secretaria. Dichos documen-
tos son una ampliación, con detalles de 
los car,,'os expresridos verbaimente en la 
sesión ;;ní.erior contra el proccder moral 
y maieiial del s i n j r Tapias, cuyas gra
ves acusaciones datan de hechos ocurr i 
dos, según su afirmación, de ias íechas 
expresadas en el acta anterior, corres-
pondiendo casi la totalidad al ano 1923. 

Leídos dichos documentos y acompa-
nados de una copia, dice, del documento 
contrata entre los componenies de la 
orquesta «La Catalana» de esta para el 
afïo 1924, hace enirega a ia presidència, 
retiràndose para que la Junta deiibere. 

El secretario, al hacer el resumen de 
lo leido y escQchado por ambas paries, 
hace constar que durante todo el t iempo 
expresado en los hechos de cargo, no se 
ha recibido en secretaria la màs insigni-
íicante denuncia contra el senor J. T a 
pias Canal, ni baja de este sefíor como 
representante de la orquesta «La Catala
na»; muy al contrario, pues este sefíor 
manifesto, mostrando documentación 
autorizada, que era director representan
te ded icha orquesta y, como tal, legalizó 
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dicho conjunto en el Registro del Go-
bierno civii de esta provincià. 

Se trata del documento que en Junta 
de 27 de Noviembre ultimo presento el 
senor Salvadó: alegando el nombre deia 
orquesta La Catalana de esta, para que 
fuera reconocido y visado. Recuerda que 
en la misma Junta se recabó del mismo 
senor que se presentarà en duplicado, 
para ser sellado y íirmado, como consta 
en el acta de la citada fecha. Dice que 
se pidió en esta forrr.a para proceder a su 
estudio, y que, no habiéndose presenta-
do aún, se tiro a los papeles inúliles. 

Hace un estudio de lo que presenta el 
senor Batallé, como copia exacta de ella 
y a ser aquella como esta, tampoco podia 
reconocerse y visar por no responder al 
espíritu de nuestros Estatutos y Regia-
mentos. En ella se trata de un compro-
miso que contraen un niimero de socios 
de este Sindicato de actuar musicalmente 
junios durante el ano 1924, que seria 
muy honroso que así lo efectuaran, però 
que el Sindicato no debe intervenir en el 
cumplimiento de ello, porque todos son 
libres de pertenecer o no al Sindicato y 
que si voluntariamente, o por faltas gra
ves, dejasen uno o unos de pertenecer al 
Sindicato, los demàs firmantes, cum-
pliendo lo preceptuado en nuestros Es
tatutos, no podrían actuar con los no so
cios y por cuyo motivo no se podria dar 
íuerza legal a un contrato donde judicial-
mente tendrían de faltar a lo estatuído 
en nuestra Asociación. 

Pregunta a la Asamblea si reconoce la 
nulidad de visar y reconocer dicfio con
trato o documento, a lo que unanima-
mente se reconoce que no. 

Lee un oficio, que consta en secretaria, 
del senor Tapias Canal, en el que mani-
íiesta que actua'mente la orquesta La 
Catalana de esta serà compuesta de los 
socios senores Coll, Massó, Daniel, Ayats 
(J.), Ayats (M.), Cerezo, Aragay, Tor-
mo y otros. 

Queda reconocida dicha constiiución 
por la Asamblea. Hace mención, dicho 
oficio, que dichos senores tienen concer-
tados compromisos para losdias 19, 20, 
27 y 28 del corriente mes, cnyas hojas de 
contrata estan en poder del oficiante y 
que harà efectivas al visado. 

Pregunta la presidència a la Asamblea 
si tiene nada que objetar a lo expuesto, 
para contestar a las partes, a lo que por 
unanimidad quedan desfiechados todos 
los cargoshabidos, entendiendo que la 
cuestión entablada es de competencias 
que no pertenecen al Sindicato, pues si 
en dichos cargos hay faltas de unos, hay 
complicidad de los otros por no haber 
acudido en queja a la Junta del Sindica
to para cerciorarse esta de ello y proce
der en consecuencia. Però a la sana in-
tención de un arreglo lo mas factible po-
sible, se llama al senor Tapias y se le 
pregunta si habría fórmula de arreglo pa
ra constituir la orquesta La Catalana ar-
tísticamente con los mismos elementos 
del aíïo anterior, a lo que manifiesia que 
le era imposible por haber contraído sus 
compromisos, anadiendo que él quería 
su libertad de acción, como dejaba para 
los otros; que si estos luchaban para ob-
tener la contrata temporal de la sociedad 
La Alhambra de esta, él se comprometia 
de mutuo acuerdo con la Junta de dicha 
entidad. a anular la contrata establecida 
y visada por secretaria del Sindicato, pe
rò con la condición de que aquella haga 
efectivos sus débitos a la orquesta La Ca
talana a la Junta del Sindicato, la que se 
cuidarà de su equitativo reparto, quedan-
do entonces ambos, Alhambra y Tapias, 
libres de compromisos, pudiendo aque
lla contratar la miisica que mejor le pa-
rezca o convenga. 

Se acepta por unanimidad la propo-
sición del senor Tapias, que se notifica
rà a las partes y se deja por terminado el 
asunto. 
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Pasa a ocupar la presidència el senor 
Tapias. Presenta el duplicado del oficio 
Hbradoal senor Salvadó, notificàndole 
la baja del Sindicato por lo prevenido en 
el articulo 55 del Reglamento, acompa-
nado del recibo del correo certificado en 
que le fué expedido por haberse negado 
dicho Salvadó, a recibirlo y firmarsu du
plicado de parte del conserje del Sindi
cato 

Dan fe de la presente acta los senores 
Tapias, Janer, Coll, Camps y del Pozo. 

Acta n.° 57 
18 de Abril de 1924 

Pregunta la presidència si se ha recibi-
do en secretaria contestación por parte 
de la Sociedad La Alhambra de esta. del 
comunicado acordado en la Junta de 12 
del corriente. 

Contesta el secretario no haberse reci-
bido contestpción alguna. 

Dice ei senor oresidente que él mandó 
por correo cenificado (mostrando recibo) 
dicho documento. 

Indica la presidència también no haber 
recibido contestación al requerimiento 
notarial y pide sedeclare en litigio a di-
cha Sociedad hasta haber esta satisfecho 
las mil ciento setenta (1170) pesetas que 
adeuda a la orquesta de su dirección y 
representación y cumplido los compro
misos contraídos. 

Se acuerda así mismo y que sea no-
tificado a los representantes de conjuntos 
para que estos se abstengan de contraer 
compromisos con dicha entidad hasta se-
gunda orden. 

Se acuerda notificarlo a pianistas y 
profesores sin conjunto constituído o vi-
sado por secretaria del Sindicato. 

Dan fe de la presente acta los senores 
Tapias, Janer, Coll y Camps. 

Acta n.° 58 
22 Abril 1924 

Son leídas las actas 55 y 57 (ordinària 
y extraordinària respectivamente) siendo 
unanimamente aprobadas. 

Toman posesión de sus cargos de pre-
sidente, J. Tapias Canal; de tesorero, 
F r a n c i s c o Vilaró; de vocal, Ramon 
Camps (reelegidos)y José Riera, elegido. 

Se da cuenta de la falta grave cometida 
por los sefiores socios siguientes: Mel-
chor Mayol, Mariano Baiallé, Esteban 
Batallé, Daniel Roderas, Antonio Eru
gues, Francisco Banchs y Pedró Llach. 

üichas faitas consisten: 
1.° Por haber actuado sin presentar 

las hojas de contrata, como indican los 
Estatutos (articulo 73). 

2 ° Por haber ejecutado contrato con 
una Sociedad en litigio con el Sindicato, 
despnés de previo aviso en contra; falta 
que traia el articulo 88; y 

3 " Por h.iber acsuido con la coope-
ración de un proíesor no socio a sabien-
das. 

Se acuerda por unanimidad aplicaries 
el siguiente correctivo: 

Primer caso: Seran multados en 15 
pesetas por individuo, que haràn efecti-
vas al Sindicato. 

Segundo: Igual correctivo; y 
Tercero: Aplicación de! articulo 55 de 

los Estatutos. 
Se acuerda notificàrselo 
El senor Eusebio Pozo hace unas ma-

nifestaciones como para buscar manera 
para poder rehabilitar a dichos senores, a 
lo que le contesta el secretario que el Sin
dicato como a büen padre recibirà siem-
pre con los brazos abiertos a sus hijos 
pródigos però que deben ser estos los que 
demuesíren ansias de rehabilitación. 

Se aprueba esta manifestación Expli
ca el sefior presidente su visita al presi-
dente de la Federación y se acuerda for-
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mular un expediente de todo lo sucedi-
do con los expresados profesores. 

Se nombra de cotnisión para la expo-
sición de los hechos a los senores Tapias 
y Janer. 

Se acuerda aplicar el articulo 55 de los 
Estatuios al senor Camprubí. 

Dan te de la presente acta los senores 
Tapias, Janer, Coll, Camps y José Riera. 

Acta n.° 59 
24 de abril de 1924 

Explica el secretario lo que motiva la 
presente reunión que es para dar cuenta 
de su delegación al Consejo Federativo 
de la Federación en el mismo dia y como 
que en el mismo se le pidió una pròrro
ga de ocho días para el arreglo del con
flicte Alhambra y Sindicato Musical de 
Granollers, petición se le dijo proceden-
te del sefíor presidente de dicha Sociedad 
La Alhambra, hizo constar el secretario 
su diFconformidad al caso por ser este 
asunto de la sola incumbencia del Sin
dicato expresado y de su reglamentaria 
autonomia, haciendo constar a la vez 
que era un asunto ya fallado en Junta, 
como le correspondía, que esta con la 
honrosa proposición del senor Tapias y 
Canal había procurado un arreglo que 
considero muy honroso como así lo roa-
niíestaron algunas autoridades locales al 
ser sabedores de ello y que este sefíor 
presidente peticionario rehusó, hasta de 
recibir el oficio proposición, el que se le 
tuvo de mandar por correo ceriiíicado. 

Se aplaudió la labor del senor secreta
rio en su delegación aprobàndose sus 
manitestaciones y se acuerda que éste 
mande una Memòria detallada de los he
chos al Consejo Federativo de la Fede
ración para que éste no alegue ignoràn
cia de los hechos respecto a la plena 
autonomia que corresponde a todos los 
Sindicatos federados, como así nos con-

cede el Reglamento de dicha Federacién. 
De dicha memòria se archivarà una co
pia. 

Dan fe de la presente acta los senores 
Tapias, Janer, Coll, Camps y José Riera. 

Acta n.° 60 
16 de mayo de 1924 

El seíïor presidente manifiesta haber 
formulado una denuncia al Sindicato 
Musical de Cataluna por haber el socio 
senor Molas, actuado en esta en sociedad 
en litigio con este Sindicato y con mtisi-
cos no asociados. Esta denuncia es con
testada por la Federación de Sindicatos 
Musicales de Cataluna, por oficio, dando 
satisfacciones y prometiendo que Molas 
seria reconvenido y que no volvería a 
reincidir en el caso. 

Se lee un oficio que por correo certifi-
cado ha mandado el ex socio senor Fran-
cisco Salvadó, en el que queda demos-
trado que este ex socio eniiende los Es-
tatutos a su manera, Pide en su oficio 
una apelación ante la Junta general por 
habérsele notiticado su baja del Sindi
cato, por cumplimiento de los articules 
26, 28 y 63 de los mismos. 

Se estudia el caso, y en su consecuen-
cia se acuerda no contestarie individual-
mente y sí publicar una explicación en 
el Boletín para que sirva para su caso y 
anàlogos. 

El articulo 55 de los Estatuios, al que 
los intringe en su disposición no se le 
expulsa del Sindicato, es el infringidor 
que RENUNCIA A TODOS SUS DERECHOs, y en 
este caso no hay lugar a reclamación al
guna. El recurso ante la Junta general 
que alude el articulo 26, es para los que 
la Junta directiva haya suspendido en sus 
derechos sociales o acordado su expul-
sión, però no a los que RENUNCIEN A TO-

Dos sus DERECHOS, como cn el caso S i l -
vadó. Lo reíerente al articulo 28, del 
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plazo o apelación es, para los EKPULSADOS 
o SUSPENSOS EN sus DERECHOs, pero HO pa
ra los renuhciantes a los mismos, qu ie -
nes por el solo hecho de su renuncia no 
pueden servirse de ellos. El articulo 63 
también aludido por el senor Salvadó, 
dice: «Los socios y conjuntos condena-
dos por la Junta podran apelarse por es-
crito a la Junta general extraordinària 
que resolverà.» 

Y el senor Salvadó no puede acreditar 
que sea condenado por nadie, se !e no t i 

fico su baja en el Sindicato por su R E 
NUNCIA A TODOS sus DERECHOS, rcnuncia 

que fué aceptada por la Junta por ser ley 
en nuestras reglamentaciones. 

Dan fe de la presenta acta los senores 
Tapias , Janer, Coll. Vilaró, Camps y 
Riera». 

* * * 

Tot lo demés que segueix referent a 
aquest assumpte, consta en els Butlletins 
6 i 7. 

vS í '^s 

De l'última Assemblea 
Devem parlar-ne. No sols per a donar sa

tisfaccions als qui, per diverses causes, no hi 
assistiren, si que també per a posar de mani
fest les combinacions preparades ja per en
davant per alguns individus dels assistents. 

Com tols els socis saben, la Junta Directi
va presentà sa dimissió fent una Convocatò
ria Manifest en 17 de juny del present any, 
exposant els motius. Per això publicà en el 
seu primer apartat el què transcrivim Íntegra
ment i que diu: 

1.° «Presentar la dimisión total de la Jun
ta Directiva y convocar una Junta General ex
traordinària para dar detallada y documenta
da cuenta de toda su actuación y dejar sefia-
ladas sus faltas que por inexperiència o inèr
cia haya incurrido, o para recabar de la 
Asamblea un acto de rehabilitación en su dig-
nidad.» 

Això volia la Junta i en totes les convoca
tòries demanava la discussió desa actuació, 
però nones, no n'hi ha hagut de fets. El què 
hi ha hagut són unes reunions secretes, fetes 
a correcuita per a recollir l'administració de 
la Junta, recrutant en algunes d'aquestes reu
nions a elements en discòrdia, en rebel·lia 
amb el Sindicat. Per això en l'Assemblea, 
que es celebrà en el saló del chor «Amics de 
la Unió> d'aquesta ciutat, feren acte de pre

sència, i disposats a no sabem què, alguns 
d'aquells elements, els quals demostrant te
nir la cultur.'i... per a aprendre, vingueren a 
un lloc que per decòrum no hi cabien i menys 
essent el lloc cedil sols i exclussivament 
per a l'Assemblea del Sindicat Musical de 
Granollers i sa Comarca. 

l·io ès un local públic, com pretenien de
mostrar els seus compinches de dins, per
què el cafè de dita societat no és públic; sols 
toleren l'entrada en ell els diumenges i dies 
festius. Era sols per a nosaltres; mai per als 
tafaners que vingueren a ensenyar la sèba de 
sa fulleria i sa incultura. 

No es volgué discutir res; sols es feren al
gunes suposicions de la conducta del treso
rer dimissionari, la qual passa mil i ratlla de 
la de tots sos detractors. El què es volia, era 
votar i votar, i es votà. La presidència, en 
veure la trama preparada, els deixà fer, pa
ssant per damunt de l'ordre del dia; per a que 
veiessin, els de les ànsies administratives, 
que no ens espanta el deixar nostres càrrecs 
tenint la conciència néta. 

Es votà; protestàrem uns vots d'uns se
nyors socis que deuen més de mig any de 
mensualitats i altres pagaments; però com 
que eren a favor dels nous votats, es passà 
per damunt de la protesta i votaren. No hi fa 
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Tes. Així pagaran sos vencimenls. Sembla! 
Fins un senyor en candidatura i que sortí ele
git portava una indeguda representació: el 
senyor Lluís Comas, de Sant Celoni. Oh, les 
ganes de manar! Oh, els escrúpuls dels as
pirants a càrrecs! Anaven contra nosaltres i 
no protestàrem. Per què? Perquè ja havíem 
protestat contra els de «La Llevantina», or
questra de Calella, i no es feu cas deia pro
testa. 

Per això no prenguérem part en la votació. 
Quedaren ells, ells sols; i els deixàrem fer 
per a no ésser un destorb a les seves ambi
cions. 

Havíem de prendre part, nosaltres, en unes 
votacions on la mala fè sobreïxia, al nostre 
entendre? No i no. La nostra dignitat així ens 
ho aconsellà. 

Es votà, sortint sols una mateixa candida
tura. Sols dugués paperetes amb un nom 
canviat; quedant elegits, per immensa majo
ria, els senyors Carles Domènech, president; 
Enric Pey, vicepresident; Aureli Font, treso
rer; Frederic Riera, secretari; Lluís Comas, 
Jaume Sitja i Miquel Vicens, vocals. 

Ja han sortit elegits! Millor! Tal volta faran 
efectius, alguns d'ells, els seus deures al Sin
dicat. Però no ho esperem. Estem plenament 
convençuts que les seves ànsies per a asso
lir la representació de Junta, eren sols i exclu-
ssivament per a no pagar. Més ens ho fan 
creure, ara, algunes manifestacions reculli-
des, segons les quals es retornarien els di
ners de la Caixa de Pensions per al Retir de 
Vellesa i es restauraria una germandat. 

Poden demostrar-se més clarament les 
nostres suposicions? A reveure! No pagar; 
aquesta es la qüestió. Però no faltarà qui vet
llarà. Hi han interessos d'una col·lectivitat 
que ens els confiaren i no permetérem, amb 
l'ajuda dels bons amics, que s'en fassi un ús 
a caprici d'uns que comencen per excusar-se 
de pagar. 

Ja hi ha Junta nova; es feu sens discutir la 
vella; no es volgué que la llum els enlluer
nés; tingueren por de la veritat... Allà ells! 
Que ho fassin bé i nosaltres serem ferms 
col·laboradors de sa obra. Si ho fan mala

ment, estem sempre disposats a entrar en pa
lestra per a la defensa dels interessos so
cials i per la dignitat de nostra benefactora 
Associació. 

La Junta dimissionària us saluda a tots. 

AQuest núinero del BUTLLETÍ M 
estat portat a la prèvia censura mi
litar. 

AVISOS I NOTICIES 

Havem rebut del senyor Escribano, secre
tari de la Federació de Sindicats Musicals de 
Catalunya, un avís (ofici) de que ha sigui do
nada de baixa de la Federació l'orquestra 
d'Olesa «Nois d'Olesa», per ordre del Sindi
cat de Terrassa, sancionada pel Consell Fe
deratiu de dita Federació. 

Els consellers forans no en saben res de 
tot això; per lo que sobra la paraula sancio
nat pel Consell, puix, segons els estatuts de 
la Federació, el Consell ve obligat a acatar 
el fallo dels Sindicats Federats (menys del 
Sindicat de Granollers). 

El dia 6 d'aquest mes, els senyors elegits 
per a formar la Junta Directiva del Sindicat 
Musical de Granollers i sa Comarca, segons 
votació de l'Assemblea darrerament celebra
da, prendran possesió dels seus respectius 

S'ha rebut la baixa de soci d'En Jacint Tau
lats, de Caldes de Montbuy, per deixar la 
professió de músic; així com també -la baixa 
del conjunt «Glòria a l'Art!», de la mateixa 
vila, i d'En Eduard Sorribes. 

Imp. Garrell : Clavé, 25 : Teléf. 117: Granollers 
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